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شرکت کاونديش از چه زمان و با چه هدفي تأسيس شد؟
بنام خدا. شرکت کاونديش در سال 1374 تأسیس شد. در آن زمان ما جمعی از 
ــگاه تهران بوديم که در جهاد دانشگاهی دانشگاه تهران در  فارغ التحصیلان دانش
گروه برق و الکترونیک دانشکده فنی مشغول به کار بوديم. بعد از يک تا 2 سال 
فعالیت در آنجا تصمیم گرفتیم تا براي اجرايي کردن برخي ايده ها و پروژه هايمان، 
يک شرکت خصوصی تأسیس کنیم. به همین دلیل با همان گروهی که در جهاد 
دانشگاهي فعالیت می کرديم شرکتي را که همان کاونديش است تأسیس کرديم. 
اما اين شرکت تا سال 76 فعالیت جدی اجرايي خود را آغاز نکرده بود و از سال 

1376 به بعد فعالیت خود را به صورت جدی شروع کرد.

آيا همان تيم اوليه همچنان حفظ شده اند؟
ــه الکترونیک و تولید  ــت خود را در زمین ــال 74 تیمي  بوديم که فعالی ــا در س م
تجهیزات الکترونیک پزشکی و غیرپزشکی شروع کرديم، اما هم اکنون تنها 2 نفر 
از آن تیم باقی مانده اند. در طی اين سالهای فعالیت نیز يک نفر ديگر به تیم دو 
نفره ما اضافه شد و هم اکنون سهامداران اصلی شرکت کاونديش 3 نفر هستند.

شرکت شما تشابه اسمي  با شرکت معتبر Cavendish دارد که اين شرکت هم 
در زمينه تجهيزات پزشكی فعاليت مي کند،آيا اين تشابه، تصادفي بوده است؟
ــت و ما در زمان نامگذاری شرکت خود از وجود اين  ــرکت انگلیسی اس اين ش
ــازمان ثبت شرکت ها اعلام  ــرکت بی اطلاع بوديم. از آنجا که در آن زمان س ش
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مصاحبه با مهندس احمد نیك روش؛ 
مديرعامل شركت مهندسي كاونديش سیستم

گفتگو: منصوره فراهاني

شرکت مهندسی کاونديش سیستم، اولین شرکتی بود که بصورت کامل و با تمامي  پرسنل و تجهیزات در پارك فناوری 
ــد. اين شرکت در مدت 5 ساله حضور خود در پارك توانسته است با استفاده از مزايا و تسهیلات  ــتقر ش پرديس مس

پارك و تدابیر مديريتي، روندي رو به رشد را تجربه کند.
ــام داديم که خواندن آن خالي از  ــرکت گفتگويی انج ــن زمینه با مهندس احمد نیک روش مدير عامل اين ش در همی

فايده نخواهد بود.
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کرده بود اسم شرکت بايد حداقل دو بخشي باشد، ما از تلفیق کاوش و انديشه 
نام شرکت را انتخاب کرديم.

چه تعداد از پرسنل شرکت شما را نيروی متخصص تشكيل مي دهند؟
ــتر نیروی انسانی اين شرکت را افراد متخصص تشکیل می دهند. هم اکنون  بیش
ــتند که  60 درصد افرادی که در بخش فنی فعالیت می کنند، افراد متخصص هس
البته اگر موضوع تخصص را به مدرك دانشگاهي محدود نکنیم، اين آمار بیشتر 
ــود. زيرا افراد زيادی در زمینه های تخصصی در بخش فنی مشغول به کار  می ش
هستند که مدرك دانشگاهی ندارند و با ديپلم کار مي کنند، ولي داراي تخصص 

بالايي در حوزه فعالیت خود هستند.

آيا از ابتدا در زمينه تجهيزات پزشكی فعاليت مي کرديد؟
ما از زمانی که در جهاد دانشگاهی بوديم در زمینه دستگاه جراحی فرکانس بالا 
ــرکت، فعالیت خود را در زمینه  ــیس ش فعالیت می کرديم. به همین دلیل با تأس
ــکی  ــکی آغاز کرديم؛ ولی فعالیت خودمان را به تجهیزات پزش تجهیزات پزش
ــدود نکرديم، بلکه از آنجا که کار ما الکترونیک بود، فعالیت خود را در اين  مح

زمینه هم دنبال کرديم.

هم اکنون شرکت در چه زمينه هايی فعاليت دارد؟
شرکت مهندسی کاونديش از 2 واحد اصلی تشکیل شده است: واحد مهندسی 

پزشکی و واحد مهندسی الکترونیک. 
ــه فرآيند تولید آن در  ــکی، هم اکنون تنها محصولی ک ــی پزش در واحد مهندس
حال انجام است، دستگاه جراحی با فرکانس بالا )الکتروکوتر( است. اين واحد، 
بخش تحقیق و توسعه، بخش مديريت کیفیت، بخش تولید الکترونیک و بخش 

خدمات پس از فروش دارد.
واحد مهندسی الکترونیک نیز همانند واحد مهندسی 
ــکی، بخش تحقیق و توسعه دارد و بخش های  پزش
اين واحد کمي  متفاوت با بخش های واحد مهندسی 
ــش تحقیق و  ــوع کاری در بخ ــت. تن ــکی اس پزش
ــعه اين واحد نیز بیشتر است. درصد زيادی از  توس
ــی الکترونیک مربوط به  فعالیت های واحد مهندس

کارهای پروژه ای است.

چه محصولات و دس��تگاه های ديگري توس��ط 
شرکت شما طراحی و ساخته شده اند؟

ــکی ما به غیر از الکتروکوتر )دستگاه  در بخش پزش
جراحی فرکانس بالا(، موفق به طراحی و ساخت 2 
محصول ديگر نیز شديم که توانستیم استانداردهای 
ــای لازم را از اداره کل  ــن تأيیديه ه ــی و همچنی فن
ــان و  ــت، درم ــکی وزارت بهداش ــزات پزش تجهی

آموزش پزشکی دريافت کنیم.
ــط اين  ــده توس ــتگاه های تولید ش يکی دس
شرکت ماشین بیهوشی است. ما برای طراحی 
و ساخت اين ماشین حدود 8 سال کار کرديم 
و استانداردهای لازم را برای تولید اين ماشین 
ــه تولید هم  ــه مرحل ــم و آن را ب ــذ کردي اخ
ــی تولید را متوقف  ــانديم، اما بعد از مدت رس
کرديم؛ زيرا متوجه شديم که تولید آن با توجه 

به شرايط بازار مقرون به صرفه نیست.
ــتگاه تزريق سرم خودکار شديم.  ــتگاه، ما موفق به طراحی دس به غیر از اين دس
ــتگاه نیز يکی ديگر از محصولات ما بود که طی قراردادی که با وزارت  اين دس
بهداشت داشتیم کار طراحی آن را انجام داديم. نمونه ساخته شده دستگاه تزريق 
خودکار، تأيید کلیه تست های فنی را گرفت و تولید اين محصول نیز آغاز شد. 
حتي تعدادی از اين محصول نیز به وزارت بهداشت تحويل شد، اما اين پروژه 

هم متوقف شد.

دليل توقف پروژه ساخت دستگاه تزريق خودکار سرم چه بود؟
ــه اين محصول وجود  ــوی بازار ب ــبي از س يک دلیل مهم آن بود که اقبال مناس
ــت و ما نمی توانستیم در بازار رقابتی داخل ايستادگی کنیم. به همین دلیل  نداش
ــتگاه را که می توانست دستگاه آينده داری باشد، در سال  هم، کار تولید اين دس

81 يا 82 متوقف کرديم.

محصولات ديگری هم داشتيد که بعد از طراحی توليد نشدند؟
ــکی به مرحله تولید 3 دستگاه و 3 محصول رسیديم؛  ما در زمینه تجهیزات پزش
اما متأسفانه کار تولید 2 دستگاه را متوقف کرديم و هم اکنون تنها تولید و توسعه 
دستگاه جراحی با فرکانس بالا - که از اول کار خود را با آن آغاز کرديم- را در 
دستور کار شرکت داريم. دستگاه جراحی با فرکانس بالا دستگاهی است که در 
اتاق های عمل مورد استفاده قرار مي گیرد و کار اين دستگاه برش بافت در حین 
عمل جراحی است. اين دستگاه برای انواع و اقسام اعمال جراحی کاربرد دارد.

در زمينه مهندسی الكترونيک چه فعاليت هايی انجام داده ايد؟
ــام داده ايم و  ــادی انج ــای متنوع و زي ــک، کاره ــی الکترونی ــه مهندس در زمین
محصولات زيادی در اين بخش به مرحله تولید رسیده است؛ اما به همان نسبت 
که محصولات ما در اين بخش زياد است، آمار پروژه ها 
ــم، ولی مجبور به توقف  ــی را که انجام دادي و کارهاي

آن ها شديم هم کم نیست.
ــرکت بر اساس  ــتر فعالیت های ش در اين بخش، بیش
ــاخت و  ــتری بوده و عمده فعالیت ما روی س نیاز مش
تولید مبدلهای قدرت متمرکز شده است. ما توانستیم 
ــويچینگ را انجام  کار تولید مبدل قدرت از طريق س
ــرکت ما نهادينه و  دهیم و هم اکنون اين فناوری در ش
ــتگاه های مختلف و معتبر داخلي،  به روز است و دس
مشتريان کاونديش هستند. بخش ديگر فعالیت ما در 
واحد مهندسی الکترونیک، بحث طراحی سیستم های 

ايمنی کتابخانه ها است.

اين سيستم ايمنی چه ويژگيهايی دارد؟
تگی که در فروشگاه ها روی اجناس حجیم مانند لباس 
ــرقت آن ها جلوگیری  قرار مي گیرد تا از س
کند، نمی تواند روی کتاب نصب شود، زيرا 
ــدن است، به همین  به راحتی قابل جدا ش
ــتفاده  ــا بايد از تگی برای کتابها اس دلیل م
مي کرديم که قابل اختفا باشند و طوری در 
کتاب قرار بگیرند که نتوان آن ها را جدا کرد. 
در اين سیستم ما تگی طراحی کرديم که در 
لابه لای کتاب و يا در قسمت شیرازه کتاب 
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بیشتر نیروی انسانی این شرکت را 
افراد متخصص تشکیل می دهند. 
هم اکنون 60 درصد افرادی که 
در بخش فنی فعالیت می کنند، 
افراد متخصص هستند که البته 

اگر موضوع تخصص را به مدرک 
دانشگاهي محدود نکنیم، این آمار 

بیشتر می شود
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ــب است و توسط امانت گیرنده ديده نمي شود. قرار مي گیرد و به صورت برچس
اين سیستم از نوع EMS و رفت و برگشتی است. در هنگامي که کتاب بخواهد 
به صورت قانونی از کتابخانه خارج شود، نیازی وجود ندارد که تگ از آن خارج 
ــت کتابدار وجود دارد که قابلیت فعال و غیر فعال  ــود، بلکه دستگاهی در دس ش
کردن تگ را دارد، به طوريکه در هنگام خروج اين دستگاه تگ کتاب را غیر فعال 
مي کند تا در هنگام خروج از دروازه های حافظتی مشکلی پیش نیايد و زمانی که 
ــود، تگ دوباره توسط دستگاه فعال مي شود.  کتاب به کتابخانه بازگردانده مي ش
بنابراين تگ بصورت دائم در کتاب قرار داشته و در صورت خروج غیر قانونی 

کتاب، سیستمهای حافظتی هشدار خواهند داد.

آيا اين سامانه تجاری و وارد بازار هم شده است؟
ــت و در بسیاری از  ــده اس ــال 1385 تجاری و وارد بازار ش ــتم از س اين سیس

کتابخانه های معتبر کشور در حال استفاده است.

آيا محصولات ديگری هم در زمينه مهندسی الكترونيک داريد؟
ــازمان صدا و سیما در زمینه طراحي و  ــرکت کاونديش همکاری خوبی با س ش

تأمین تجهیزات خاص مورد نیاز سازمان دارد.
طراحي و ساخت سیستم مانیتورينگ صدا و تصوير برای صدا و سیما از جمله 
ــتم مي تواند 32 کانال ديجیتال و آنالوگ تصويری و  اين پروژه ها بود. اين سیس
صوتی را به صورت همزمان مانیتور کند و قابلیت شناسايی اشکال و مشکل صدا 
و تصوير به صورت خودکار را داراست. طراحی و تولید اين دستگاه حدود سه 

سال و نیم به طول انجامید.
يکی ديگر از محصولاتی که برای صدا و سیما تولید شد، سیستم ضبط پیام هاي 

ــت. يکی از بحثهايی که همیشه مورد مناقشه صدا و سیما به عنوان  بازرگاني اس
پیمانکار با کارفرماهای خود بود، بحث مدت زمان و زمان پخش پیام بازرگاني 

بوده است.
در سیستمي که کاونديش طراحي کرد، يک کد مخصوص به آگهی داده مي شود و 
دستگاهی در اختیار کارفرما قرار مي گیرد که اين دستگاه زمانی که آگهی، پخش 
مي شود، آن را به صورت خودکار شناسايی و ضبط می کند و زمان پخش آگهی 
را نیز نشان مي دهد. اين سیستم همچنین مي تواند به صورت ماهانه گزارشی را 

از پخش آگهی ارائه کند.

در چه زمينه های ديگری فعاليت داريد؟
ــکلات اصلی در  يکی ديگر از زمینه های فعالیت ما بحث باتری بود. يکی از مش
صدا و سیما مشکل تأمین باتری براي دوربین ها و تجهیزات بود که معضل بسیار 
مهمي  است. به همین دلیل ما قراردادی را با صدا و سیما منعقد کرديم تا باتری 

با کیفیت تولید کنیم.
در اين زمینه با يک شرکت فرانسوی که جزء برترين شرکت های دنیاست وارد 
مذاکره شديم و از آنها سلول باتری خريداری کرديم. ما در شرکت اين سلول را 
تبديل به باتري قابل استفاده و داراي تضمین کیفیت مي کرديم و تحويل سازمان 
ــائل تحريم و همچنین تغییر دوربین های صدا و سیما،  مي داديم. اما به دلايل مس

فعالیت در اين حوزه را ادامه نداديم.

تا چه حد به بحث تحقيق و به روز کردن محصولات خود اهميت مي دهيد؟
ــال اضافه کردن  ــکی دائم در ح ــعه در حوزه پزش ــش تحقیق و توس ــا در بخ م
گزينه ها و قابلیت هاي بیشتر روی دستگاه جراحی فرکانس بالا هستیم تا بتوانیم 

ما در بخش تحقیق و توس��عه در حوزه پزش��کی دائم 
در ح��ال اضافه ک��ردن گزینه ها و قابلیت هاي بیش��تر 
روی دس��تگاه جراحی فرکانس بالا هس��تیم تا بتوانیم 
انتخاب های بیش��تری به آن اضافه کنی��م و در عرصه 

رقابت جهانی باقی بمانیم
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انتخابهای بیشتری به آن اضافه کنیم و در عرصه رقابت جهانی باقی بمانیم. زمینه 
دستگاه جراحی خیلی به روز هستیم و دستگاه هايی که تولید مي کنیم در سطح 
ــت و کاونديش بصورت واضح از  ــتگاه های تولید شده در اروپا و آمريکاس دس

سطح آسیا بالاتر است.
ــی الکترونیک نیز فعال است و در اين  ــعه در واحد مهندس بخش تحقیق و توس
ــته ايم اين سیستم ها  بخش روی مبدل های قدرت کار کرديم که هم اکنون توانس

ــتم را با  ــی اين سیس را ماژولار کنیم و اگر کس
ــای مختلف بخواهد، مي توانیم به راحتی  توان ه
آن را در اختیار مشتری قرار دهیم. همچنین در 
ــعه، در حال به روز آوري  بخش تحقیق و توس
ــتم ايمنی کتابخانه ها نیز هستیم. کسی که  سیس
ــد، مي داند که قلب اين  ــرکت ما آشنا باش با ش
 )R&D( ــعه ــرکت را بخش تحقیق و توس ش
ــکیل داده است و بخش تحقیق و توسعه ما  تش
ــی های آن نیازهای  ــت و خروج دائماً فعال اس

بخش تولید را برطرف مي کند.

آي��ا تاکن��ون به عرص��ه صادرات ه��م وارد 
شده ايد؟

ــا ما بتوانیم کیفیت  ــده ت کار تحقیقاتی باعث ش
محصولات خود را بالا نگه داريم. به همین دلیل 
ما علاوه بر بازار داخل، توانسته ايم به کشورهای 
ــوئد، لبنان،  ــه، مکزيک، س ــوريه، ترکی هند، س
ــتان، سريلانکا، تونس و  اوکراين، مالزي، عربس
ــیم. هم اکنون نیز با  ــته باش آلمان صادرات داش
بلاروس توافق ارسال خط تولید داريم و به کشور 
ــان را صادر مي کنیم. آذربايجان نیز محصولاتم
تصور بنده اين است که در اين شرايط اقتصادي 
ــارهاي بین المللي،  ــم تحريم ها و فش و علي رغ
ــور  ــرکت هاي دانش بنیان موفق کش ما جزء ش
ــود را به  ــته ايم صادرات خ ــه توانس ــتیم ک هس
ــم. ارزش صادرات  ــام دهی ــورها انج اين کش

ــته حدود 150 هزار دلار  ــال گذش شرکت در س
ــد 37 درصدي  ــال قبل از آن رش ــبت به س ــت که نس و 50 هزار يورو بوده اس
ــان مي دهد.  ــد 107 درصدي صادرات يورويي را نش در صادرات دلاري و رش
ــال هاي 86 و 87 با افت محسوسي روبرو شد. لیکن با  ــرکت در س صادرات ش
ــب صادراتي و همچنین برنامه ريزي در حوزه پژوهش و  اتخاذ راهبردهاي مناس
توسعه شرکت، توانستیم جايگاه صادراتي مناسبي را در سال 89 بدست آوريم.

اصلی ترين مشكلاتی که باعث توقف پروژه های شما شد، چه بود؟
ــورد حمايت کامل بخش  ــاس مي کرديم که م ــروع کرديم، احس زمانی که ما ش
ــتگاه جراحی با فرکانس  ــتگاه اول )دس صنعت قرار مي گیريم؛ زيرا در مورد دس
بالا( اين اتفاق افتاد و دستگاه کاملًا مورد حمايت قرار گرفت؛ ولی بعد فهمیديم 
ــد، يک فرصت استثنايي و ويژه بود، زيرا در  ــتگاه ش اين حمايتی که از اين دس
آن زمان )سال 76( شخصی در وزارت بهداشت وجود داشت که با جسارت و 
ــد که ما تولید و  تمام وجود از اين محصول حمايت کرد. اين حمايت باعث ش
ــال 77 قرارداد  طراحی محصولات ديگر را هم آغاز کنیم. از همین رو ما در س

ــرم خودکار را بستیم و در همان سال نیز کار طراحی  ــاخت دستگاه تزريق س س
ماشین بیهوشی را آغاز کرديم.

ــده، البته من اسم آن را  ــديم که اين حمايت کم ش ــروع کار متوجه ش بعد از ش
حمايت نمي گذارم، زيرا برای حمايت بايد يک سیاست کلی وجود داشته باشد 
ــتیباني که ما شديم در قالب يک سیاست از  ــفانه اينگونه نبود و آن پش که متأس
ــخص  ــن نبود، بلکه فقط تصمیمات مديريتي يک ش ــده و روش پیش تدوين ش
ــخص هم از وزارت بهداشت  کاردان بود و اين ش
ــد و ديگر  ــت و به همین دلیل همه چیز تمام ش رف

سیستمي  برای پشتیبانی از ما وجود نداشت.
ــاخت دستگاه های  در هرحال، ما کار طراحی و س
جديد را آغاز کرديم و متوجه شديم که کار بسیار 
ــت؛ يعنی اين  ــت خیلی جدی اس ــنگین و رقاب س
ــت که ما محصولی را تولید کنیم و براي  گونه نیس
ــي، محصول خارجی وارد  حمايت از تولید داخل
بازار داخل نشود، بلکه در بازار داخل محصولات 
خارجی به راحتی وارد مي شدند و بعضاً طرفداران 
ــبت به محصولات داخلی داشتند،  بیشتری هم نس
ولی در مورد دستگاه جراحی با فرکانس بالا چون 
کاونديش دارای کیفیت مناسب و سابقه خوبی بود، 

توانست بازار را تسخیر کند.

برای دريافت حمايت چه اقداماتی انجام داديد 
و با چه عكس العملی روبرو شديد؟

در سال 84 نامه ای به قائم مقام وقت وزير بهداشت 
ــابقه  ــت کرديم که با توجه به س زديم و درخواس
ــتگاه جراحی فرکانس بالا  خوبي که در زمینه دس
ــتگاه تزريق  ــاخت دس ــا ديده اند در مورد س از م
ــرم قراردادی با ما منعقد کرده و فقط يک هزار  س
ــتگاه را از ما خريداری کنند. اين در حالی که  دس
ــیار عدد ناچیزی است  ــت که هزار دستگاه بس اس
ــرکت هايی که در اين زمینه فعالیت مي کنند،  و ش
ــتگاه در سال تولید نمي کنند.  کمتر از 10 هزار دس
متأسفانه با اينکه ما قول صادرات اين دستگاه را هم 
ــر به خريد اين  ــت حاض ــد و وزارت بهداش داده بوديم، اين بحث اجرايی نش

دستگاه ها نشد.

چه پيشنهادی برای حمايت از توليد در کشور داريد؟
بحث حمايت از تولید به نظر من تبديل به طنز شده و گفتگو در اين زمینه ديگر 
بحثی خسته کننده شده است. از نظر بنده، شرايط و اوضاع تولید در کشور وخیم 
ــت. در بحث ارز اوضاع برای تولید کننده بسیار ناامید کننده است، زيرا برای  اس
تولید کننده عدم تثبیت نرخ ارز بسیار سخت است. البته بايد اين را هم گفت که 
قیمت پايین ارز باعث کاهش قابلیت های رقابتی تولید کننده های داخلی هم شده 
است. سیاست نوسانی در ارز اجازه نمي دهد که تولید کننده در بازار باقی بماند، 
زيرا تولید کننده نیاز به مواد اولیه دارد. وقتی قیمت ارز بالا مي رود و مواد اولیه با 
ــود و بار ديگر قیمت ارز کاهش مي يابد، ولی محصول  قیمت ارز بالا تهیه مي ش
تولید شده با قیمت ارز بالا تهیه شده است، شرايط براي تولید کننده دشوار شده 

و نمي تواند در بازار باقی بماند.

ارزش صادرات شرکت در سال 
گذشته حدود 150 هزار دلار 
و 50 هزار یورو بوده است که 
نسبت به سال قبل از آن رشد 

37 درصدي در صادرات دلاري 
و رشد 107 درصدي صادرات 

یورویي را نشان مي دهد

نوآوری در محصول؛ راز ماندگاری محصولات دانش بنیان در بازارهای بین المللی
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ش��رکت کاونديش از اولين ش��رکت هايی بوده که در پارک فناوری پرديس 
مس��تقر شده است. چگونه با اين پارک آشنا شديد و چرا عضويت در آن را 

انتخاب کرديد؟
در سال 1382 فراخوانی انجام شده بود و ما متوجه شديم که مي توانیم زمینی را با 
قیمت حدود 20 میلیون تومان تهیه کنیم. ضمن آنکه عضويت در اين پارك برای 
ما مزايايی هم دارد و قرار است اين پارك تبديل به قطب فناوری در منطقه شود.

ما بررسی های مختلفی انجام داديم؛ از جمله اينکه در آن زمان نمي توانستیم با 20 
میلیون در تهران يک فضاي مناسب تهیه کنیم. به همین دلیل تصمیم به سرمايه 
گذاری در پارك فناوری پرديس گرفتیم. بعد از مدت کوتاهی که زمین را تحويل 
گرفتیم کار طراحي ساختمان و اخذ تأيیديه هاي آن انجام شد و ظرف يک سال 
و نیم ساختمان خود را احداث کرديم و اولین شرکتی بوديم که در پارك فناوری 

پرديس مستقر شديم.
در آن زمان امکانات و زيرساختهاي پارك وضعیت مناسبي نداشت. تلفن، برق، 
گاز که جزء امکانات اولیه بود شرايط مناسبي نداشت و به همین دلیل ما در آن 
زمان در شرکت دچار تنشهای زيادی شديم. البته اين انتقاد به پارك و مسئولان 
ــت؛ زيرا من خودم شاهد تلاش و فعالیت آنها برای رفع مشکلات بودم.  آن نیس
ــکلات ناشی از بی سیستمي  و ناهماهنگی در سطح کلان و سازمان هاي  اين مش

تخصصي متولي زيرساخت ها بوده است.

آيا اين موضوعات همچنان هم مشكل زاست؟
ــد. در يک  ــار مي رود پارك فناوری پرديس يک پارك تحقیقاتی بزرگ باش انتظ
پارك تحقیقاتی نبايد مشکل برق و اينترنت وجود داشته باشد، زيرا اين امکانات، 

جزء امکانات اولیه و ضروری برای کارهای تحقیقاتی محسوب مي شوند. هنوز 
هم برق در پارك پرديس قطع مي شود و هنوز مشکل اينترنت به طور کامل حل 
ــکل از يکي از شرکت هاي عضو که خدمات  ــده است. ما برای حل اين مش نش
اينترنت ارائه مي دهد استفاده مي کنیم که البته هزينه هاي آن نسبتاًً بالاست و همه 
ــدود 800 هزار تومان  ــه آن بر نمي آيند. ما ح ــرکت ها از عهده پرداخت هزين ش
بابت تجهیزات اينترنت پرداخت کرديم و ماهانه 300 هزار تومان هزينه اشتراك 
اينترنت مي دهیم. البته بسیاري از مشکلات اينترنت به شرکت مخابرات مربوط 

است و پارك و شرکت هاي خدمت دهنده مقصر نیستند.
علیرغم همه تلاشها و زحمات مديران و مسئولان پارك فناوری پرديس، مشکل 
برق و گاز هنوز بر طرف نشده است. ما هم اکنون در حال تهیه UPS توان بالا 

هستیم تا در زمان قطع برق کارکنان ما بتوانند به کار خود ادامه دهند.
يک مشکل ديگر هم موضوعات ثبتي است. شرکت ما هنوز سند مالکیت ندارد 
و رابطه حقوقي با پارك در قالب قراردادي است. اين مشکل بدلیل آن است که 

مسائل پارك هنوز با دستگاه هاي ذيربط بصورت کامل حل نشده است.

مزاياي عضويت در پارک براي کاونديش چه بوده است؟
يکی از مزيتهای عضويت در پارك فناوری پرديس، بحث معافیت مالیاتی است 

و در اين زمینه قولی که پارك به ما داده بود، اجرايی شد. 
ــد و همه شرکت هاي  اين معافیت در پارك فناوری پرديس به خوبی اجرا مي ش
ــتقر از آن بهره مند بودند، اما در سال جاری ممیز مالیاتی که به شرکت ما در  مس
ــت که نه تنها در طول  ــارك فناوری پرديس مراجعه کرد، از ما مدارکی خواس پ
ــال زمان اقامت ما در پارك فناوری پرديس، بلکه در طول 15 سال فعالیتم،  4 س
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ــرکت ما  ــته بود. قبلا وقتی ممیزی به ش هیچ ممیزی اين مدارك را از ما نخواس
ــد که فعالیت ما تحقیقاتي و تولیدي است، سخت گیرانه  مي آمد و متوجه مي ش
عمل نمي کرد و از ما نیز که در حال خدمت به کشور بوديم تشکر مي کرد. اين 
ــود. من نمي دانم چرا اين  ــخت گیری ها مي تواند باعث بیچارگی شرکت ها ش س
سخت گیری ها از سوي اداره مالیات انجام مي شود. اين سخت گیري ها مي تواند 
ــرفت و توسعه کشور  ــهامداراني که با نیت کمک به پیش ــود بنده و س باعث ش

ــیم و طبیعتاً منجر به  ــور را به لقاي آن ببخش فعالیت مي کنیم، عطاي کار در کش
خروج سرمايه ها از کشور خواهد شد.

آيا تعامل و همكاری با ساير شرکت های عضو پارک داريد؟
اساساً شرکت های ايرانی همکاري و مشارکت با يکديگر را خیلي نمي پسندند و 
من هنوز هیچ ارتباط قوی و سازمان يافته اي  بین شرکت های عضو پارك نديده ام، 

ولی به طور کلی شرکت ما از همکاری با ساير شرکت ها استقبال مي کند.

آيا به دنبال توسعه شرکت و صادرات محصولاتتان هستيد؟
ــاير کشورها داريم. من به  ــعه فعالیت های خود در ايران و در س ما علاقه به توس
ــانی که حاضر به خريد جنس از ما و ايران هستند  ــخصه گاهی اوقات از کس ش
ــکلات واريز پول  ــب مي کنم. اين افراد براي خريد محصول از ايران با مش تعج
ــتقیم آن بدلیل تحريم ها مواجه اند؛ ضمن آنکه بحث تجهیزات  و تحويل غیرمس
ــتیبانی بعد از فروش دارد. بنابراين  ــائلی است که نیاز به پش ــکی نیز از مس پزش
تنها موضوعي که توانسته ما را در عرصه رقابت جهانی نگه دارد، بحث کیفیت 
ــا برای ما منافعی  ــت. اگر چه تحريم ه ــده محصولمان بوده اس و قیمت تمام ش
ــته اند و باعث استقلال بیشتر کشور شده اند، اما مشکلات مختلفی را هم به  داش

همراه داشته اند.
ما در راستاي سیاست توسعه شرکت، مي دانیم که دل بستن به بازار ايران صحیح 
نیست، زيرا توسعه در ايران بسیار سخت و داراي موانع متعددي است. به همین 
ــورهای ديگر از جمله ترکیه، امارات و مالزی و افزايش  دلیل در فکر کار با کش

همکاري هاي بین المللي شرکت هستیم.

اين کشورها بر اساس چه مزيت هايی انتخاب شده اند؟
ــهیلات خوبی در اختیار تولید کنندگان قرار مي دهند و شرايط  ترکیه و مالزی تس

مناسبي را براي کار فراهم کرده اند. امارات و از جمله دبي نیز به عنوان يک منطقه 
آزاد بین المللي موقعیت خوبی برای تولید دارد. البته همانطور که مي دانید بسیاری 
از تولید کنندگان کشور هم اکنون به سراغ کشور کانادا رفته اند، زيرا کانادا نصف 
حقوق کارشناسان شرکت را مي دهد و همچنین تسهیلات بسیار خوبی در اختیار 

تولید کنندگان قرار مي دهد.

و به عنوان آخرين سوال، قانون جديد حمايت از شرکت های دانش بنيان را 
چگونه ارزيابی مي کنيد؟

ــت، بلکه  ــس قوانین زيادي را تصويب مي کند، ولی مهم وجود قوانین نیس مجل
ــدن اين قوانین است که متأسفانه ما در بخش اجرا  مهمترين موضوع اجرايی ش
ــور تغییر کند، ذهنیت  ضعف های زيادی داريم. مهمترين چیزی که بايد در کش
ــازان است. اين افراد بايد با حوزه تولید و تحقیق آشنا  تصمیم گیران و تصمیم س
باشند و بايد همه مسئولین کشور بخواهند که کشور در زمینه تحقیق و تولید گام 
بردارد. اگر متولیان به اين نگاه نرسند و اين تغییر را نخواهند، با تصويب هزاران 

قوانین ديگر هم ما به جايی نمي رسیم.
ــور ترکیه زمانی برق هم نداشت، اما تصمیم گرفتند که پیشرفت کنند و هم  کش
ــته جلو برود. در کشوری  ــتیم که اين کشور چقدر توانس ــاهد آن هس اکنون ش
ــود و همه چیز تحت الشعاع آن قرار بگیرد،  ــائل سیاسی خیلی مطرح ش که مس
ــائل سیاسی قرار مي گیرد و  ــیطره مس نمي توان کار را پیش برد و همه چیز در س

مسئله اقتصاد و اشتغال زايی تبديل به آمار مي شود.
قانون حمايت از شرکت های دانش بنیان، قانون خوبی است اما بنده خیلی امید 
ــال 88 کارگروه حمايت از  ــود. همانطور که در س ندارم که اين قانون اجرايی ش

تولید با حضور وزاری مختلف تشکیل شد، اما نتايجی از آن خارج نشد.

در پايان از اينكه فرص��ت خود را در اختيار فصلنامه پارک فناوري پرديس 
قرار داديد، سپاسگزارم.

نوآوری در محصول؛ راز ماندگاری محصولات دانش بنیان در بازارهای بین المللی

روند صادرات محصولات شرکت 


